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ســرویس سیاســی - استاد 
دانشــگاه تهران و تحلیلگر مســایل 
سیاســی گفت: یک نماینده شایسته 
باید مطابق تخصصش و بر اســاس 
ساختار مجلس، آسیب شناسی کند و 
برای رفع آسیب ها راه حل ارایه بدهد.
»محمدصادق کوشــکی« استاد 
دانشــگاه تهران و تحلیلگر مســایل 
سیاســی با اشــاره به لزوم کارآمدی 
مجلــس آینده اظهار کــرد: مجلس 
شــورای اسلامی باید نگاه تخصصی 

داشته باشد و از حرکت های غیر تخصصی و جوزدگی، خودداری کند.
وی افزود: مجلس نباید تحت تاثیر فضای مجازی و رســانه های بیگانه 
حرکت کند. مجلس باید بر اســاس مصالح کشــور با دیدگاه های تخصصی و 
بومی رفتار کند. رفتارهایی غیر از این، شایسته مجلس شورای اسلامی و نظام 

اسلامی نیست.
اســتاد دانشــگاه تهران با بیان اینکه عدم انتخاب تشنگان قدرت، یکی از 
مولفه های مهم در امر شایسته گزینی است گفت: کسانی هستند که خود را برای 
رای آوردن به آب و آتش می زنند و برای رسیدن به قدرت خودکشی می کنند، 
قانــون را زیر پا می گذارند و خرج های عجیب و غریب می کنند. از رفتارهای 
غیر منطقی برخی معلوم می شود که به هر قیمتی می خواهند به کرسی مجلس 

تکیه بزنند.
کوشــکی ادامه داد: افرادی که تشنه قدرت هستند، منشأ فساد در ساختار 
سیاسی می شــوند؛ چنین افرادی اصلا نمی توانند نمایندگان شایسته ای برای 

مردم باشند.
وی ادامه داد: نمایندگانی که خیلی حرف می زنند و بی جا حرف می زنند و 
در هر امری خود را متخصص می دانند، قطعاً مشکل ساز خواهند بود. باید حوزه 
تخصصی نماینده و اینکه تجربه و تخصصش را از کجا به دست آورده، معلوم 
باشد. همچنین باید عرصه تخصصی آن نامزد و کمیسیونی که قرار است ورود 

کند و برنامه هایش در طول دروه نمایندگی مجلس، معلوم باشد.
تحلیلگر مسایل سیاسی، داشتن برنامه را از ویژگی های مهم یک نماینده 
شایسته برشمرد و تصریح کرد: برنامه، ارتباطی به وعده ندارد؛ برنامه این است 
که یک نماینده مطابق تخصصش و بر اســاس ساختار مجلس، آسیب شناسی 

کند و برای رفع آسیب ها، راه حل ارایه بدهد.
کوشکی گفت: مبارزه با گرانی، ایجاد مسکن و شغل در ساختار مجلس 
نمی گنجــد و نمی تواند ذیــل برنامه های نماینده مجلس بیان شــود؛ این ها 
حرف های اضافه ای اســت کــه منجر به اهانت به ملت می شــود؛ اگر چنین 
عبارت هایی از دهان یا قلم نامزدی جاری شود، به معنی عدم شایستگی او است.
وی گفت: مشــاهده شده که برخی نامزدها و حامیان شان، به مردم شام و 
ناهار می دهند و با پوسترهای تبلیغاتی، دیوارهای شهر را کاغذ دیواری می کنند. 
مشــکل اصلی این اســت که نمی توانند بگویند این پول ها را از کجا آورده اند. 
هر چه قدر یک نامزد خرج بیشتری کند و ستادهای بیشتری داشته باشد، نشان 

می دهد گزینه بدتری است.
کوشــکی افزود: نامزد باید خوش ســابقه باشد و در هر جایگاهی اعم از 
سیاسی، نظامی، اجتماعی و... که حضور داشته، باید منشا فایده و ثمراتی برای 
مردم بوده باشــد؛ اگر فردی خوش ســابقه باشد می توان گفت در مجلس هم 

می تواند این روند را ادامه بدهد.

سرویس سیاسی -رئیس بنیاد 
امید ایرانیان با صدور پیامی به مناسبت 
انتخابــات دوازدهمین دوره مجلس 
تاکید کرد: صندوق رای می تواند راه 

برون رفت از شرایط فعلی باشد.
رئیــس بنیــاد امیــد ایرانیان با 
صدور پیامی به مناســبت انتخابات 
دوازدهمیــن دوره مجلس شــورای 
اسلامی، تاکید کرد: صندوق رای در 
یــک انتخابات رقابتی می تواند مبداء 
تحولات شگرف در جامعه شود و راه 

برون رفت از شرایط فعلی نیز از این طریق ممکن است.
در خلاصــه ای از متــن پیام محمدرضــا عارف می خوانیــم: انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی در حالی قرار است روز ۱۱ اسفند 
برگزار شود که مجلس به عنوان یک نهاد تاثیرگذار در ساختار نظام جمهوری 
اسلامی قرار بود در راس امور باشد، اما آیا مجالسی که در بعد از انقلاب اسلامی 

تشکیل شدند واقعا در راس امور بودند؟
وی معتقد است: با یک نگاه منصفانه غیر از معدود مجالس تشکیل شده 
در ادوار مختلــف نمی تــوان تمامی مجالس را در تــراز ملت ایران و در راس 
امور دانســت که بی تردید یکی از دلایل آن عدم حضور چهره های مجرب و 

دغدغه مند در مجلس می باشد.
وی مدعــی اســت: مانند انتخابات های گذشــته جریــان اصلاحات با 
محدودیت هــای مختلف از جملــه رد صلاحیت تعدادی از چهره های موجه 
خود و هزینه مواجه شــد؛ اگرچه شورای محترم نگهبان در این دوره تعدادی 
از رد صلاحیت شدگان را در روز های منتهی به انتخابات مورد تایید قرار داد، 
ولی به دلیل عدم اطمینان کاندیدا های رد صلاحیت شــده از تایید صلاحیت 

خود فرصت برای حضور جدی در عرصه انتخابات عملا از آنان سلب شد.
رئیس بنیاد امید ایرانیان در بخش دیگری از این پیام علی رغم انتقاد به برخی 
شرایط انتخاباتی تاکید کرده است: بی تردید یکی از راه های اصلاح حکمرانی 
استفاده از ظرفیت های دیده شده در قانون اساسی از جمله انتخابات است البته 

انتخاباتی رقابتی و آزاد.
عارف نوشته است: در همین فضای حداقلی باید برای اصلاح حکمرانی 
نقش آفرینی کرد. جریان اصلاحات همیشــه معتقد است که صندوق رای در 
یک انتخابات رقابتی می تواند مبدا تحولات شگرف در جامعه شود و راه برون 

رفت از شرایط فعلی نیز از این طریق ممکن است.
در بخش دیگری از این پیام آمده است: البته جریان اصلاحات یک جریان 
با تکثر دیدگاه ها و ایده های مترقی است که حامیان گفتمان اصلاحات قاعدتا 
باید به تصمیمات اتخاذ شــده توســط مراجع تصمیم گیر این جریان احترام 
بگذارند و از طرفی به دلیل ذات تکثرگرا این جریان سیاسی نباید مانع از ارائه 
نظرات و ایده های بعضا متفاوت با مراجع تصمیم گیر این جریان از جمله در 
موضوع انتخابات شــد و طرح نگاه های مختلف را نشــان از تفرقه و اختلاف 
ارزیابی کرد که چه بســا فرصت بیان نظرات مطمئنا به قوام و اســتحکام بدنه 

جریان اصلاحات منجر خواهد شد.
وی نوشــته اســت: از این رو به نظر می رسد مردم فهمیم ایران مطمئنا با 
حضور خود بهترین تصمیم را در آوردگاه انتخابات اتخاذ خواهند کرد و اجازه 
نخواهند داد نقشــه های شوم جریان هایی که به دنبال تغییر جمهوری اسلامی 
و یکدست ســازی هستند یا خواب جریان های برانداز تعبیر شود که بی تردید 
حضور در این عرصه تاثیرگذار به اشکال مختلف می تواند موثر واقع شود. به 

امید فردای بهتر برای ایران عزیزمان.

کوشکی تحلیلگر مسایل سیاسی:

نباید به »تشنگان قدرت« رای داد

رئیس بنیاد امید ایرانیان:

برخی از مجالس در تراز 
ملت ایران نبودند

مطهری: کسانی که مرتجع خطابم می کنند چه تزی درباره پوشش دارند؟

ایجاد تعادل این است که ما با همه حتی با آمریکا روابط داشته باشیم

ســرویس سیاســی -علــی مطهری 
سرلیست صدای ملت به تشریح رویکردها و 

برنامه ها پرداخت.
حمایت احــزاب اصــاح طلب از 

صدای ملت به معنای ائتاف نیست
جبهه اصاحات بعد از ارائه لیست 
صدای ملت، تاکید بر برائت از لیســت 
داشت و دارد. این رویکرد را شما چگونه 

تحلیل می کنید؟
 در جبهه اصلاحات تصویب کرده بودند 
که هیچ فهرستی ندهند و ائتلافی نباشد اما الان 
سه تا از گروه هایی که از ما حمایت کردند عضو 
این جبهه هســتند و این گروهها  از طرفی می 
خواهنــد مصوبه این جبهه را زیر پا نگذراند و 
از طرفی مایلند مشارکت در ارائه لیست داشته 
باشــند؛ لذا آمدند و گفتند که ما بیانیه خواهیم 
داد و از صدای ملت حمایت می کنیم و این به 
معنای ائتلاف نیست و صرفا شفاهی حمایت 
می کنیم و بیانیه خواهیم داد؛ اما در رسانه ها به 
شکلی منعکس شــد که گویی اینها با لیست 
صدای ملت ائتلاف کردند. در صورتی که این 
با آن جبهه اصلاحات منافات دارد لذا برخی از 
آنها همانند کارگزاران مصاحبه کردند و گفتند 
که ائتلافی در کار نیســت و در کل اینگونه هم 
نیســت که بخواهند لیســت صدای ملت را 
تضعیف کنند و فقط خواستند این شائبه ای که 
پیش آمده مبنی بر نادیده گرفتن مصوبه جبهه 

اصلاحات را شفاف کنند.
تصمیم نهایی برای لیست بستن با 

خود من بود
آیا این گروهها در فرایند لیســت 

بستن حضور نداشتند؟ 
 به عنوان مشــورت حضور داشــتند اما 
تصمیم نهایی با خــود من بود. چون قرار بود 
امکانات خود را به میــدان بیاورند لذا ما یک 
حقی برایشــان قائل بودیم که نظر بدهند و در 
واقع بیشتر تعامل بود و در جاهایی که اختلاف 

وجود داشت تصمیم گیرنده خود من بودم.
احزاب اصــاح طلب حمایت مالی 

موثری از لیست صدای ملت نداشتند
آیا امکاناتی که در اختیار شما قرار 

دادند فقط در حوزه تبلیغات بود؟ 
 بلــه؛ فقط در حوزه تبلیغات بود و تا الان 

حمایت مالی موثری نداشتند.
شــما اعام کردید که صدای ملت 
میانه رو و اعتدالی اســت. به نظر می 
رسید که شــخصیت هایی مثل آقایان 
روحانــی و لاریجانی نیز نســبت به 
لیست صدای ملت رویکرد مثبتی نشان 
دهنــد اما تا الان کنشــی از آنها در این 
رابطه ندیدیم. آیا در آینده ممکن است 
این آقایان نسبت به این لیست رویکرد 

خود را بیان کنند؟
 این ســوالی اســت که باید از خودشان 

بپرسید و ما اطلاعی نداریم.
مشــورتی با روحانی و لاریجانی 

برای لیست صدا ملت نکردم
آیا مشورتی با آنها شد؟ 

 خیر. بستن این لیست یک کار شخصی 
بود که من انجام دادم. وقتی احساس کردم که 
از طرف مقابل اصولگرایان لیســتی نیست لذا 
گفتم ما خودمان لیســتی مانند لیست مجلس 
نهم آماده کنیم و تحت همین عنوان و با لیست 
صــدای ملت وارد میدان شــدیم بدون اینکه 
با آنها مشــورتی کنیم و به هرحال اینها اعلام 
مخالفت نکردند اما اینکه حمایتی هم بخواهند 

انجام دهند مشخص نیست.
تلویحا نیز صحبتی نداشتید؟

 نه هیج صحبتی نبوده و من خودم شخصا 
تصمیم این را گرفتم.

پس می توانیــم نتیجه گیری کنیم 
که لیست شــما حمایت اقایان خاتمی، 
روحانی و لاریجانی را ندارد این کاما 

مستقل است؟
 بله همینطور اســت و تــا به الان همین 

شکل است.
اگــر در مجلس باشــید کاندیدای 

ریاست مجلس خواهید شد؟
 اینگونه تصمیمات بســتگی به ترکیب 
مجلس و شــرایط دارد. بســتگی به این دارد 
کــه فرد صالح تری وجــود دارد یا خیر و الان 

نمی شود اظهار نظر کرد.

اگر آقای قالیبــاف تنها کاندیدای 
ریاســت مجلــس باشــند رقیب وی 

خواهید شد؟
 اینهــا همه احتمالات اســت و در مورد 
احتمالات نیز نمی توان اظهــار نظر کرد. اگر 
رای آوردیــم آن موقــع می شــود درباره این 

مسائل بحث کرد.
در بحث سیاســت خارجی بر این 
مسئله تاکید دارید که باید اعتدالی میان 
غرب و شرق ایجاد کنیم. سیاست خاص 
شــما برای ورود به مجلس در زمینه 

سیاست خارجی چیست؟
 اگر مجلس و هر نماینده ای به سیاســت 
خارجی انتقاد داشته باشد باید به این موضوع 
وارد شود و از دولت بخواهد که سیاست خود 
را اصــلاح کند. به هرحال الان مدتی ســت 
که شــرق گرایی در سیاست خارجی ما دیده 
می شود و از سیاســت نه شرقی نه غربی دور 
شدیم. اینکه رابطه ما با عربستان باید به وسیله 
چین بهبود یابد چه توجیهی دارد؟ دو کشــور 
اسلامی نتوانستند خودشان باهم ارتباط برقرار 
کنند و یک کشور کمونیست بخاطر منافعی که 
در خلیــج فارس دارد اینکار را انجام داد اینکه 
ما تحت تاثیر سیاست های چین باشیم درست 
نیست. یا مثلا در جنگ اوکراین چه ضرورتی 
دارد که ما طوری ورود کنیم که منجر به افزایش 
تحریم ها علیه مان شود؟ برای چه باید در این 

دخالت کنیم؟
 در بحث توافق قبلی نیز که در دولت قبل 
در جریــان بود دولت جدید که آمد تعلل کرد 
و نــه ماه تاخیر کردند و گفتند که می خواهیم  
پیش نویس بهتری بدهیم تا توافق بهتری داشته 
باشیم اما در عمل نتوانستند اینکار را انجام دهند 
و فرصت از دســت رفــت. در واقع آنها مایل 
نبودند که ســر میز معامله بنشینند و در نهایت 

لطمه همه اینها به مردم می خورد.
غرب ســتیزی افراطی ضرورتی 

ندارد 
غرب ســتیزی افراطــی ضرورتی ندارد 
چراکه باعث می شــود سختی هایی را بر مردم 
تحمیل کنیم، مجلس در اینجاها باید وارد عمل 
شود، وزیر خارجه را چه در کمیسیون ها چه در 
فراکسیون ها بخواهد و از وی در صحن مجلس 
ســوال مطرح کند. مجلس نماینده مردم است 
و اگــر ایرادی می بیند باید مطرح کند و اجازه 

ندهد که منافع مردم در خطر باشد.
برخی نیز به سیاست غرب گرایی 
دولت قبل انتقاد دارند نقطه تعادل این 

مسئله کجاست؟
 نقطه تعادل این است که ما با هردو طرف 
روابط عادی داشــته باشــیم و در حوزه های 
صنعتی رقابت ایجاد کنیم و بهترین را انتخاب 
کنیم نه اینکه چون با غربی ها کار نمی کنیم فقط 
با شــرق کار کنیم و پروژ ه ها را با کیفیت پایین 
تری و گاهی نیز  با هزینه بیشــتر اجرا کنیم که 

فقط به ضررمردم است.
با غرب گرایی دولــت قبل موافق 

هستید؟
 دولت قبل فقط می خواســت توافق از 
بین نرود و اگر در داخل کارشکنی نمی شد و 
به دنبال ثابت کردن برجام نبودند، شاید چنین 
فرصتی بــرای ترامپ هم پیش نمی  آمد که از 
برجام خارج شــود. بالاخره وقتی که ما بعد از 
توافق می آییم و می گویم که فعالیت شــرکت 
های آمریکایی  ممنوع است و آنها  حق ندارند 
وارد رقابت های اقتصادی شوند طبیعی است 
که آدم تارج مسلکی مثل ترامپ وقتی می بیند 
منافع اقتصادی برجام ممکن است فقط برای 

اروپایی ها باشد از آن خارج شود.
 بنابراین خود ما هم زمینه خروج آمریکا 
از برجام را فراهم کردیم و اگر آنها کارشــکنی 
کردند ماهم زمینه آن را ایجاد کردیم. اما مسلم 
اســت که آنها به تعهدات خود عمل نکرد اما 
در دو ســالی که برجام به طور ناقص اجرا شد 
دیدیم که رشــد اقتصادی ما بیشتر، تورم تک 

رقمی و رونــق اقتصادی نیز کم کم ایجاد می 
شــد. اگر ما درست عمل می کردیم و رقابت 
های سیاسی وجود نداشت که یک عده ای از 
ابتدا به دنبال برهــم زدن برجام بودند ما بهتر 

می توانستیم نتیجه بگیریم.
ارتباط با آمریکا منافاتی با دفاع از 

فلسطین ندارد
 ایجاد تعادل این اســت که ما با همه اینها 
حتی با آمریکا  روابط داشــته باشیم. با آمریکا 
بخاطــر منافع مردم و اتباع ما در این کشــور 
باید ارتباط داشــته باشیم. این منافاتی با نقاط 
اختــلاف ما در خصوص فلســطین ندارد و 
هرچیــز به جــای خود و هیچــگاه در حوزه 
فلســطین با آمریکا همراه نخواهیم شد و با آن 
تقابل داریم اما آن هم به جای خود.اگر کشور 
ما تحریمی نداشته باشد و بنیه اقتصادی قوی 
داشته باشیم آیا نمی توانیم در موضوع فلسطین 
بهتر کار کنیم یا اینکه وقتی در فشــار شــدید 

اقتصادی باشیم؟
اگر وضع اقتصادی بهتری داشتیم 

دستمان برای کمک به غزه بسته نبود
همین الان که ما به طور غیر مســتقیم در 
موضوع فلسطین حضور داریم اگر تحریم ها 
نبود و بنیه اقتصادی بهتری داشتیم شرایط بهتر 
بود یا اینکــه مانند وضعیت کنونی در ضعف 
قرار داریم و مردم تحت فشار گرانی ها و تورم 
هستند و دست ما برای کمک به غزه بسته است. 
این نشان می دهد که می شود با تدبیر راه معتدلی 

را طی کرد که به مشکلات بر نخوریم.
آقای مطهری! شــما در نشســت 
خبری تــان تاکید داشــتید کــه برای 
اســتان ها هم لیســت خواهید داد ولی 

تاکنون لیستی منتشر نشده است.

 بله گفتیم در جاهایی که لازم باشد.
تاکنــون برای جایی لازم نشــده 

است؟
 در حال تصمیم گیری هستیم و گروه هایی 
راجع به کاندیداهای استان ها کار کرده اند. در 
حال تصمیم گیری هستیم که در کجاها نیاز به 
ورودمان هســت و خود آن کاندیدا هم طالب 
حمایت ما باشد وارد حمایت از این کاندیداها 

می شویم ولی این به معنای این نیست که برای 
کل کشــور لیســت می دهیم چون کار بسیار 

سخت و غیر امکان پذیر است.
بین روحانیون فرد شناخته شده 
ای که جاذبه لیست را بالا ببرد نیافتیم

آقای عبدالرضــا داوری صحبتی 
داشت مبنی بر اینکه لیست صدای ملت 
بدون حضور روحانیون بســته شده 
است آیا واقعاً شخصیت روحانی برای 
قرار دادن در لیســت نداشتید یا اینکه 
رویکردتان عدم حضــور روحانی در 

لیست بود؟ 
نه؛ هیــچ تعمدی نبود کــه روحانی در 
لیست ما نباشد ولی در بین برخی روحانیونی 
که کاندید شــده بودند فرد شناخته شده ای که 
جاذبه لیست را بالا ببرد پیدا نکردیم و به همین 
خاطر روحانی در لیست ما حضور ندارد ولی 

مخالف حضور روحانیون نیز نبودیم.
در لیســت شــما حتی چهره هایی 
می بینیــم که در برهــه ای حامی آقای 
احمــدی نژاد در مجلــس نیز بودند در 
حالی که شــما یکــی از منتقدان جدی 
سیاســت های آقای احمدی نژاد بودید. 
ایــن رویکرد چه سیاســتی را تعریف 

می کند؟ 
 بــه طور مصداقــی متوجه نیســتم که 

منظورتان کیست.
دیــوار بیــن اصــاح طلبــان و 
اصولگرایــان مصنوعی و براســاس 

منافع شخصی است
مثاً آقای دکتر خوش چهره.

 بله؛ ایشــان البتــه انتقــادات زیادی به 
سیاســت های اقتصادی آقــای احمدی نژاد 

داشتند. 
مبنــای ایــن کار مــا این اســت که ما 
اصالتــی برای دیواری که بین اصلاح طلبان و 
اصولگرایان کشــیده شده است قائل نیستیم و 
معتقدم این دیوار مصنوعی اســت. گروه های 
اصلاح طلب و اصولگرا باید بتوانند با هم کار 
کنند و اختلافات این ها کمتر اعتقادی است و 
بیشتر مربوط به روابط شخصی افراد با همدیگر 
و با شــخصیت ها و منافع شخصی و سیاسی 

می شود. 
 ما همیشــه از این ناحیه ضربه خورده ایم 
کــه وقتی یک دولت اصــلاح طلب روی کار 
می آید همه اصولگرایــان را کنار می گذارد و 
وقتی دولت اصولگرا روی کار می آید اصلاح 

طلبان را کنار می گذارد. 

 ایــن خیلی بد اســت که اصــلًا نگاه به 
شایستگی ها صلاحیت ها نمی کنیم و اشخاص 
مناصــب مختلف در دولت هــای مختلف به 
سرعت تغییر می کنند و این به نقطه ضعفی در 

مدیریت کشور تبدیل شده است.
 ما شــکل جدیدی از همکاری را ایجاد 
کرده و گروهی درســت کرده ایم که با هم کار 
می کنند و در این لیست اصولگرا، اصلاح طلب، 
مســتقل داریم و هدفمان این است که بگوییم 
چنین کاری شــدنی است و این دیوارکشی ها 

واقعی نیست و مصنوعی است.
مهم تریــن نقطه اختــاف اصاح 
طلبــان و اصولگرایــان در موضوع 

ولایت فقیه است
مهم تریــن نقطه اختــلاف دو گروه در 
موضــوع ولایــت فقیه اســت. اصولگرایان 
معتقدند که ما هیچ حق اظهار نظری در مقابل 
ولــی فقیه نداریم و قائل بــه تعطیلی عقل در 
مســائل اجتماعی و سیاسی هستند و اصلاح 
طلبان قائل به اظهار نظر و آزادی بیان و ملاک 
دادن عقل و تشخیص خودشان هستند ضمن 
اینکه اکثر آنها اصل ولایت فقیه را قبول دارند 
ولی ممکن است در نحوه اجرای آن اختلاف 
نظرهایی داشــته باشند که ولی فقیه را ناظر بر 
امور جامعه می دانند تا جامعه از جاده اســلام 
خارج نشود و آنها ولی فقیه را حاکم نمی دانند. 
در بیــن اصولگرایان این نــگاه وجود دارد که 
اساساً حرف ولی فقیه فراتر از قانون است و ما 

حق اظهار نظری نداریم.
 ممکن اســت این را به زبان نیاورند ولی 
در عمل این گونه رفتار می کنند. شاید اختلاف 
نظر اساسی بین این دو گروه همین باشد و الا 

در سایر مسائل بعید می دانم اختلافی باشد.
خطاب به ابطحی: تز شــما درباره 

پوشش چیست؟
آقای محمدعلــی ابطحی گفته بود 
که مواضع آقای مطهری در حوزه های 
فرهنگــی را مرتجعانــه می دانیم و نه 
من و نه دیگران لیســت آقای مطهری را 
اصاح طلبی نمی دانیم. چگونه اســت 
که آقای مطهری در عین سرســختی در 

زمینه های فرهنگی همچون حجاب ولی 
در حوزه های سیاســی رویکردهایی 
کاماً اصاح طلبانه دارند و به تعبیری 
در حــوزه فرهنگی حتی فراتر از جبهه 
پایداری و در حوزه سیاســی تندتر از 
رادیکال های اصطاح طلب اظهار نظر 

می کنند.
 این ها با هم تناقضی ندارند هر دو از یک 
منشا سرچشمه می گیرند و آن هم این است که 
انسان موجودی مرکب است که یک پا در خاک 
و پای دیگــر در افلاک دارد. موجودی دارای 
خشم و شــهوت و عقل است. نه مثل حیوان 
است که فقط خشم و شهوت داشته باشد و نه 
مانند ملائکه اســت که فقط عقل داشته باشد. 
موجودی مرکب است که خداوند خواسته که 
خشم و شــهوت خود را تحت تسلط عقل و 

اراده اش دربیاورد.
 انسان دو گونه استعداد انسانی و حیوانی 
دارد. از طرفی انسان استعداد ابداع و یادگیری 
و از طرفــی اســتعداد زیبایی دوســتی دارد. 
موجودی حقیقت جو و بدنبال علم هســت. 
مهم این اســت که استعدادهای انسانی انسان 
همیشه باید آزاد باشد استعدادهای حیوانی اش 

تحت سیطره عقل و اراده اش باشد.
 اگر مــا بر آزادی بیان تاکید داریم به این 
دلیل اســت که انسان موجودی متفکر است و 
نباید هیچ مانعی مقابل فکر انسان وجود داشته 
باشــد. به تبع آن بیان انسان هم باید آزاد باشد. 
از طرفی اســتعدادهای حیوانی انسان هم باید 
تحت کنترل باشد. برای مثال ضوابطی که اسلام 
برای موضوع پوشــش دارد به این خاطر است 
که غریزه جنســی یک غریزه سرکشی است و 
اسلام ضوابطی برایش قرار داده تا جامعه محل 
کار و فعالیت باشــد و هرگونه التذاذ جنســی 

منحصر در خانواده باشد. 
 اگر اســلام بر پوشــش و حجاب برای 
آقایــان و خانم ها تاکید کرده بر اســاس این 
فلســفه و حکمت بود و نمی توانیم بگوییم که 
در موضوع پوشــش روش غربی ها را داریم و 
هر کس هرگونه که دوست دارد می تواند رفت 
و آمد کند. اگر دوســتان این را ارتجاع و افراط 
می دانند بگویند تز خودشــان چیست. تز شما 
در مقابل پوشش چیســت؟ نظری که مطرح 
می کنم فکر نمی کنم افراط باشــد چون همان 

نظری است که اسلام دارد.
عده بســیار کمی حجاب را رعایت 

نمی کنند
در این مجلس لایحه ای به نام عفاف 

و حجاب تصویب شد و هنوز هم در رفت 
و آمد با شورای نگهبان است، در مجلس 
آینده حضرت عالی اگر این لایحه هنوز 
قانون نشده باشد، چقدر پیگیر اجرایی 
شدن آن هستید؟ آیا اصل این لایحه را 
درست می دانید؟ آیا به نظرتان نیازی 
بوده در این خصــوص قانون جدیدی 

مصوب شود؟ 
 به نظر من چندان نیاز به قانون نبوده است 
و این مســئله قانون جامعه ما نیست؛ اکثریت 
مردم به دلیل اعتقاد و ایمانی که به اسلام دارند، 
حجاب را رعایت می کنند و عده بســیار کمی 
هســتند که رعایت نمی کنند بخشی از آن هم 
ناشــی از حوادث سال گذشــته است که که 
بــه مرور کمتر خواهد شــد.  فکر می کنم این 
موضوعی نیست که ما بخواهیم با ریز بینی به 
این موضوع دامن بزنیم حتی قبل از مسئله خانم 
مهســا امینی هم مسئله حجاب به همین گونه 
بود برخی رعایت نمی کردند و ما هم مشکلی 
نداشــتیم اما متاسفانه عده ای مانند ستاد امر به 
معــروف جامعه را تحریک کردند و پس از آن 

حادثه خانم مهسا امینی پیش آمد. 
 مردم ما به دلیل اعتقاد و ایمان به موضوع 
حجاب را رعایــت می کنند و به نظر من آمار 
رعایت حجاب در سطح کشور مطلوب است 

و ما با مشکل اساسی روبرو نیستیم. 
دولت ســیزدهم یک راهی را برای 
بازگشــت هنرمندان و سلبریتی های 
خارج نشــین باز کرده است، نظر شما 
راجع به اینکه ما زمینه را برای بازگشت 
هنرمندان و ســلبریتی ها فراهم کنیم، 
چیســت؟ اگر به مجلس راه پیدا کنید از 
این طرح حمایت خواهید کرد؟ نظرتان 
راجع به بازگشت این افراد به خصوص 

آقای معین چیست؟ 
 به نظر من افرادی که می خواهند برگردند 
و کار هنری سالم انجام دهند مشکلی نیست، 
می تواننــد برگردند و مطابــق ضوابط جامعه 
اســلامی فعالیت کنند. هر کســی که مشکل 

خاصی نداشته باشد می تواند برگردد. 
رئیس مجلس باید روابط شخصی 

خود را با دولت نادیده بگیرد
شما فکر می کنید با توجه به شرایط 
خاصی که در کشور وجود دارد، ریاست 
مجلس آینده نیاز بــه فردی مثل آقای 
لاریجانی داشته باشد یا آقای قالیباف 
یا فرد دیگری؟ فردی مثل خودش را نیاز 
دارد. عده ای همسو بودن مجلس فعلی 
و دولت را خوب و عده ای دیگر آن را یک 
نقص برای مجلس می دانند نظر شما در 

این خصوص چیست؟ 
 رئیــس مجلس باید فردی باشــد که به 
وظایف خــود عمل کند؛ وظیفــه نظارت بر 
دولت را به خوبی اجرا کند و تحت تاثیر روابط 
شخصی نباشد، به حقوق مردم توجه کند، اصل 
سوم قانون اساسی را مورد توجه قرار دهد، اگر 
حقوق مردم مورد تعرض واقع شد ورود کند، 
آنطور نباشد که اصل سوم قانون اساسی تعطیل 

باشد و تابع دستورات بیرونی نباشد. 
 یک وقتی نمایندگان می خواهند وزیری 
را اســتیضاح کنند و ۵۰ امضا جمع شده است 
اما یک دفعه می گویند پیغام رسیده که صلاح 
نیســت وزیر استیضاح شــود در این صورت 
مــردم می گویند آنها یــک امتیازی گرفتند که 
اســتیضاح خود را پس گرفته انــد؛ در نتیجه 
جایگاه مجلس پایین می آید در حالی که چنین 
چیزی نبوده است. از طرف دیگر اعلام می کنند 
که نگویید پیغامی بوده است در اینجا نماینده 

مجلس تحقیر می شود. 
 رئیس مجلس باید اســتقلال مجلس را 
حفظ کند و روابط شــخصی خود را با دولت 
نادیده بگیرد، آنجایی که باید قانوناً وارد شود، 
وارد شــود. مجلس را نماینــده مردم بداند نه 
نماینده نظام.  اجازه دهد حرف ها گفته شود و  
محل ابراز نظرات مردم باشد. مجلس نباید به 
گونه ای باشــد که همه یک حرف را بزنند، اگر 
فردی مخالف سیاست های رسمی است باید 
بتواند حرفش را بزند.  اگر در حوادث ســال 
گذشته مجلس وارد می شد و از وزیر توضیح 
می خواســت، مطمئن باشــید مردم آنگونه به 
خیابان هــا نمی آمدند امــا وقتی که مجلس  از 
دولت تعریف می کند و ضایع شــدن حقوق 
مردم را نمی بیند باعث می شــود حرکت های 
اشــتباهی صورت می گرد که به نفع کشــور 
نیســت.  رئیس مجلس باید خــود را نماینده 
مردم بداند، باید جایگاه مجلس را بالا ببرد و به 
گونــه ای عمل کند که مردم مجلس را پناهگاه 

خود بدانند، الان این گونه نیست.  
عــده ای به بــالا نگاه می کنند تــا ببینند 
چــه چیزی گفته می شــود. مجلــس باید از 
قانونگذاری ســایر نهادهــا جلوگیری کند، 
هیئت های نظارت بر اجرای سیاست های کلی 
دســت و بال مجلس را بسته است و شورای 

سران قوا غیرقانونی است. 
رئیس مجلس باید همه این ها را اصلاح 
کند و اگر بخواهــد حرف های تکراری بزند 

اعتبار پیدا نمی کند.

نقطه تعادل این است که حتی با آمریکا روابط عادی داشته باشیم. غرب ستیزی افراطی ضرورتی ندارد چراکه باعث می شود سختی هایی را بر مردم تحمیل کنیم، مجلس در اینجاها باید وارد عمل شود، وزیر خارجه را 
چه در کمیسیون ها چه در فراکسیون ها بخواهد و از وی در صحن مجلس سوال مطرح کند.
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 رئیــس مجلس باید اســتقال مجلــس را حفظ کند و روابط شــخصی خود را با دولــت نادیده بگیرد، 
آنجایــی که باید قانوناً وارد شــود، وارد شــود. مجلس را نماینده مردم بداند نــه نماینده نظام.  اجازه 
دهــد حرف هــا گفته شــود و  محل ابراز نظرات مردم باشــد. مجلــس نباید به گونه ای باشــد که همه 
یــک حــرف را بزنند، اگر فردی مخالف سیاســت های رســمی اســت بایــد بتواند حرفــش را بزند. 


